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Azərbaycan əyalətlərinin XIX əsr kameral 

təsvirləri qiymətli tarixi mənbələrdir

Tarixi mənbəşünaslıqda digər 
yazılı əsər və qaynaqlarla yana-
şı, zaman-zaman tərtib edilmiş 
vergi dəftərləri və siyahıyaalınma 
məlumatları da mötəbər istinadgah 
sayılır. Tarixən, bu sənədlərdən 
hakim dairələr istifadə etsə də, 
“kameral təsvir” adlanan bu ya-
zılı mənbələr zaman keçdikcə, 
necə deyərlər, tarixiləşir, tanınmış 
şəxslərin və ailələrin, ayrı-ayrı-ya-
şayış məntəqələrinin və bölgələrin, 
bütövlükdə, ölkənin tarixini 
öyrənməkdə doğru-dürüst məlumat 
verir. Misal olaraq, göstərək ki, klassik 
aşıq şerimizin zirvəsi sayılan ustad 
Aşıq Ələsgərin doğum tarixi on illər 
boyu şifahi şəhadətlərə əsaslanmış, 
hətta bir neçə versiya yaranmışdır. 
Nazir Əhmədli isə Göyçə mahalının 
kameral təsvirini arxiv qaranlığından 
işığa çıxarmaqla bu yanlışlığa son 
qoymuşdur. 

Müəllifin həmin kitabında Qərbi 
Azərbaycanın Göyçə mahalın-
da 1831-ci və 1842-ci illərdə çar 
məmurları A.Rıjkov və A.Korallovun 
tərtib etdikləri kameral təsvirlərdə 
əhalinin adbaad siyahısı, milli tərkibi 
və sayı göstərilmişdir. Nəşrdə ma-
halın təbii ehtiyatları, heyvan və bitki 
aləmi, dağları, çayları, gölləri, yolları, 
əhalinin məşğuliyyəti, vergilər və 
s. barədə məlumat da ətraflı əksini 
tapmışdır. 

Rusiya işğalı dövründə Göyçə 
kimi, Azərbaycanın digər əyalətlərində 
də kütləvi siyahıyaalınmalar keçiril-
miş, əhalinin yaşayış məntəqələri və 
ailələr üzrə kameral təsviri sənədləri 
tərtib olunmuşdur. Bu sənədlərdə hər 
bir kənd, şəhər və əyalətin əhalisinin 
etnik tərkibi, hər ailənin kimliyi aydın 
əksini tapdığına görə günümüzdə bir 
sıra tarixi dolaşıqlığı və mübahisəli 
məqamları aradan qaldırmaqda 
həlledici sübut-dəlil rolu oynayır. Buna 
görə də tədqiqatçı son illərdə bütöv 
bir heyətin görə biləcəyi bu gərəkli 
işi təkbaşına və fədakarlıqla davam 
etdirərək ayrı-ayrı əyalətlərin kameral 
təsvirlərini tərtib edir, cild-cild kitablar 
şəklində çap etdirir. 

Nazir Əhmədli müsahibə və 
açıqlamalarında göstərir ki, Hülakülər 
dövründən Azərbaycanın daxil 
olduğu dövlətlərdə aparılmış belə 
siyahıyaalınmalar və onlara əsasən 
tərtib olunmuş vergi dəftərləri özündə 
qiymətli tarixi materialları qoruyub 
saxladığına görə, nəhayət, geniş 
istifadəyə çıxarılmalı idi. Təəssüf 
ki, sovet dövründə Azərbaycanın 
keçmişi icmal şəkildə və imperiya 
əyaləti çevrəsində öyrənildiyinə görə 
kameral təsvirlər kimi belə müfəssəl 
məlumatlar arxivlərdə yatıb qalmış, 
onlara təsadüfi hallarda müraciət 
olunmuşdur.

Tədqiqatçı qeyd edir ki, rus işğalı 
zamanı kameral siyahılar 10 ildən bir 
təzələnirdi. Ölən adamları siyahıdan 
çıxarır, təzə doğulanları daxil edirdilər, 
başqa kəndlərdən köçüb gələnləri ya-
zırdılar və s. Amma 10 il məsələsinə 
tam əməl olunmurdu. 1831-ci ildən 
sonra ikinci siyahıyaalma 1842-ci 
ildə, üçüncü 1852-ci ildə, dördüncü 
1859-cu ildə, beşinci 1873-cü ildə 
və nəhayət, sonuncu 1886-cı ildə 
keçirilib. 1886-cı ildən sonra kame-
ral siyahı tərtib olunmayıb. Görünür, 
artıq statistikanı hesablamanın başqa 
üsuluna keçmişdilər, yaxud adamların 
sayı xeyli çoxaldığına görə çətinlik 
yaranmışdı. Amma ilk Ümumrusiya 
siyahıyaalması 1897-ci ildə keçirilib.

Müəllif İrəvan və Naxçıvan xan-
lıqlarının kameral təsvirlərinin tarixi 
önəmi üzərində ayrıca dayanaraq bil-
dirir ki, 1827-ci ilin iyununda Naxçıvan 
xanlığı, oktyabrında isə İrəvan xanlığı 
ruslar tərəfindən işğal edildi. 10 fevral 
1828-ci ildə imzalanmış Türkmənçay 
müqaviləsi ilə İrəvan və Naxçıvan 
xanlıqları Rusiyanın tərkibinə qa-
tıldı: “Türkmənçay müqaviləsinin 
şərtlərindən birinə görə İran Qacarlar 
dövləti İrəvan və Naxçıvan xanlıqla-
rına aid bütün maliyyə sənədlərini 6 
ay ərzində Rusiya tərəfinə verməli 
idi. Rusiya bu ərazilərdə özündən 
qabaq toplanan vergilər, vergilərin 
növləri, miqdarı, kəndlərin, insanla-
rın sayı haqqında tezliklə məlumat 
almağı düşünürdü. İstəyirdi ki, 
Qacarlar dövründən az vergi yığılma-

sın. Qorxurdular ki, kimsə vergini az 
göstərsin, yaxud vergidən yayınsın”.

Müəllifin bu açıqlamasından 
məlum olur ki, o zaman İ.Şopenin 
tərtib etdiyi kameral təsvirdə xanlığın 
erməni əhalisi haqqında ancaq sta-
tistik rəqəmlər yer alıb. Onların adları 
kameral siyahılarda var idi, amma bu 
sənədlər azərbaycanlı tədqiqatçılarda 
yox idi, heç kim də görməmişdi: “Mən 
isə həmin kameral təsvirləri əldə 
etmiş və oradakı şəxslərin adını da 
ilk dəfə çap etmişəm. Sənədlərin əsli 
Ermənistan Milli Arxivindədir. Artıq 
bu sənədlərin yer aldığı 5 kitabı çap 
etdirmişəm”. Əlavə edək ki, İrəvan 
şəhərinin, Göyçə və Dərələyəz 
mahallarının, həmçinin Qazax və 
Şəmşədil nahiyələrinin, Vedibasar və 
Şərur mahallarının kameral təsvirləri 
də artıq çap olunmuşdur. 5 cildlik 
“İrəvan əyalətinin kameral təsviri” 
kitabının cildləri də dalbadal işıq üzü 
görür. 

“İrəvan əyalətinin kameral təsviri” 
AMEA Tarix İnstitutunun Elmi Şura-
sının qərarı ilə nəşrə hazırlanmışdır. 
Müəllifin son kitablarından sayılan 
“Azərbaycan aşıqları və el şairlər. 
Arxiv sənədləri ilə” adlı yeni kitabı 16 
aşıq və el şairi, əlavə olaraq məşhur 
Göyçəli Səməd ağa haqqında dəyərli 
məlumatı özündə əks etdirtir.

Nazir Əhmədli tərcümə və tərtibatı 
ilə “Elm və təhsil” nəşriyyatında bu-
raxılan sonuncu “Dərbənd şəhərinin 
kameral təsviri. 1831-ci il” kitabına 
müəllif geniş giriş mətni yazmış, qeyd 
və şərhlər əlavə etmişdir. Annotqasi-
yada göstərilir ki, qədim Azərbaycan 
şəhəri Dərbənd 1806-cı ildə Rusiya 
imperiyası tərəfindən işğal edildikdən 
sonra orada vergi toplamaq məqsədi 
ilə əhalinin siyahıyaalınması apa-
rılmış və kameral təsvirlər tərtib 

edilmişdir. Həmin məqsədlə vaxtaşırı 
tərtib edilən bu sənədlər imperiyanın 
tərkibinə daxil olan ərazilərin sosial-
iqtisadi və etnodemoqrafik tarixini 
araşdırmaq ucun dəyərli mənbə rolu-
nu oynayır. Oxuculara təqdim olunan 
Dərbənd şəhərinin 1831-ci ilə aid 
kameral təsviri də həmin sənədlərdən 
biridir.

Nazir Əhmədli “Qədim 
Azərbaycan şəhəri Dərbənd” adlı giriş 
məqaləsində tarixən ölkəmizin şimal 
qapısı olmuş bu şəhərin bir neçə 
minillik keçmişindən söz açaraq onun 
rus işğalınadək dəyişməz Azərbaycan 
əyaləti olduğunu tarixi fakt və 
sənədlər əsasında sübuta yetirmişdir. 
Təqdim edilən kameral təsvir isə bu 
həqiqətə 190 il əvvəl işğalçı Rusiya-
nın özünün basdığı möhürdür.

Rusiyanın hakim dairələrinin 
XIX əsrdə öz maraqları baxımından 
tərtib etdiyi Azərbaycan əyalətlərinin 
kameral təsvirlərinin son illərdə dalba-
dal geniş oxucu dairəsinə təqdim 
edilməsinin zəruriliyini qeyd edən 
müəllif göstərir ki, birincisi, məsələnin 
siyasi tərəfidir: “Siyasətçilərimiz, 
diplomatlarımız, jurnalistlərimiz haqlı 
olaraq deyirdilər ki, İrəvan, Göyçə 
və digər ərazilər bizim torpağımız-
dır. Mənim çap etdiyim kitablar artıq 
onların əlndə tutarlı sənəddir, faktdır 
və erməninin qabağına qoya bilərlər. 
Həm də bu sənədlər əgər Parisdə, 
Londonda, Peterburqda üzə çıx-
sa idi, ermənilər yenə də cığallıq 
edəcəkdilər. Amma bunlar ermənilərin 
öz arxivindəndir və bunu dana 
bilməzlər. Bu sənədləri erməninin, bü-
tün digər siyasətçilərin də qabağına 
qoyub deyə bilərik ki, bəli, bu tor-
paqlar türk torpaqlarıdır. Görəcəklər 
ki, 1831-ci ildə buranın xanı, bəyi, 
əhalisi kim idi; İrəvan şəhərinin 80 
faizi, Göyçənin, Dərələyəzin 99 faizi 
azərbaycanlı olub. Hamımız deyi-
rik ki, İrəvan bizimdir. Amma sözlə 
demək ayrı, yazılı sənəd ayrı”.

Müəllifə görə, məsələnin ikinci 
tərəfi ondan ibarətdir ki, kameral si-
yahılarda tarixçilərlə yanaşı, filoloqlar, 
dilçilər, etnoqraflar, sosioloqlar, başqa 
elm sahələrinin nümayəndələri üçün 
də həddindən artıq mühüm material-
lar var. Üçüncüsü, ayrı-ayrı şəxslər bu 
sənədlərdə öz şəcərəsini tapa bilərlər. 
Nəhayət, Nazir Əhmədli ötən əsrdə 
yaşamış soydaşlarımız barədə indiki 
nəsillərə gərəkli bilgilər verən bu 
kitabları ilə bir çoxunun məzarı artıq 
qürbət sayılan torpaqlarda qalmış 
soydaşlarımızınn ruhlarını sevindirir.

Tahir AYDINOĞLU,  
“Xalq qəzeti”

T ədqiqatçı-jurnalist Nazir Əhmədlinin XIX əsrdə 
Azərbaycanın Rusiyanın işğalı altına düşən tarixi 
əyalətlərinin kameral təsvirləri ilə bağlı araşdırmaları və 

ərsəyə gətirdiyi cild-cild kitablar tarixi mənbəşünaslığımızı 
zənginləşdirmək, bir sıra önəmli tarixləri və faktları 
dürüstləşdirmək baxımından elmi-mədəni dairələrdə böyük 
maraq doğurur və yüksək dəyərləndirilir. Vətənpərvər alim bu 
silsilədən “Dərbənd şəhərinin kameral təsviri” adlı növbəti nəşri 
oxuculara təqdim etmişdir.

Türkiyənin Azərbaycandakı 
səfiri Cahit Bağcı Gəncədə 

Rəsmi qonağa Gəncənin tarixi, 
mədəniyyəti və iqtisadiyyatı barədə ətraflı 
məlumat verən şəhər rəhbəri, 44 günlük 
Vətən Müharibəsi zamanı Azərbaycanın 
yanında olan qardaş Türkiyə xalqı və 
hökumətinə öz dərin minnətdarlığını bildi-
rib. O, Türkiyənin Gəncədəki Baş konsulu 
Zeki Öztürkün sözügedən dönəmdə Gəncə 
əhalisinin yanında olduğunu xüsusi vurğu-
layıb. Baş konsulun Gəncənin raket atəşinə 
tutulduğu zamanlarda dərhal hadisə yerlərinə 
baş çəkdiyini, bütün şəhid dəfnlərində iştirak 
etdiyini, şəhər əhalisinin də bu nəcib davranı-
şı yüksək qiymətləndirdiyini qeyd edib. 

Səmimi qəbula görə şəhər rəhbərinə 
öz təşəkkürünü bildirən Türkiyənin 
Azərbaycandakı səfiri Cahit Bağcı, elm və 
mədəniyyət mərkəzi Gəncədə olmaqdan 
böyük məmmunluq duyduğunu bildirib. O 
qeyd edib ki, həm siyasi, həm də mənəvi ba-
xımdan Azərbaycanın yanında olan Türkiyə 
öz qardaşlıq vəzifəsini yerinə yetirib. “Burada 
istifadə olunan çox gözəl bir ifadə var: biz 
bir gözümüzlə ağlasaq da, digər gözümüzlə 
gülürük. Azərbaycan 44 günlük Vətən 
Müharibəsində xeyli sayda şəhid versə də, 
qələbə qazandı, öz ərazi bütövlüyünü bərpa 
etdi, zəfər sevincini yaşadı. Mən artıq 4 dəfə 
Qarabağ bölgəsində olmuşam və hər səfər 
zamanı ayrı bir qürur və sevinc duyuram. Biz 
Ağdam, Füzuli və digər rayonların dağıdılma-
ğına, yerlə-yeksan edilməyinə kədərlənmirik. 
Bilirik ki, Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi 
ilə Azərbaycan dövləti o əraziləri bərpa 
edəcək, yenidən canlandıracaqdır ”, - deyə, 
səfir qeyd edib.  Rəsmi görüşdən sonra 
Türkiyənin Azərbaycandakı səfiri Cahit Bağcı 
Gəncənin Şəhidlər Xiyabanını ziyarət edib, 
əbədi məşəl abidəsi önünə əklil qoyub. O, 
Azərbaycanın müstəqilliyi, suverenliyi və 
ərazi bütövlüyü uğrunda canından keçən 
şəhidlərimizin məzarlarını ziyarət edərək, 
onların xatirəsini ehtiramla yad edib. 

Rəsmi qonaq Gəncənin Ermənistan silahlı 
qüvvələri tərəfindən raket atəşinə tutulması 
nəticəsində dağılan ərazilərə də baş çəkib. 
Niyazi Bayramov bildirib ki, Gəncə 4, 5, 8, 
11 və 17 oktyabr tarixlərində dəfələrlə raket 
atəşlərinə məruz qalıb. Nəticədə aralarında 
uşaq, yeniyetmə və qadın olmaqla 26 mülki 
şəxs həlak olub, 150-dən çox şəhər sakini 
yaralanıb. Yaşayış binalarına, evlərə, ticarət 
obyektlərinə, dini, mədəni və tarixi abidələrə, 
təhsil müəssisələrinə ciddi ziyan dəyib. 
Erməni hərbi cinayətlərinin izləri ilə yerində 
tanış olan Cahit Bağcı mətbuata açıqlama ilə 
çıxış edib. “Cəbhədə cəsarət, hünər, göstərə 
bilməyən Ermənistan, şəhərləri atəşə tutaraq, 
mülki şəxslərin ölümünə bais olmuşdur. 
Bununla belə Azərbaycan Qarabağı işğaldan 
azad edərək, daha güclü bir Azərbaycan ol-
maq yolunda irəliləmişdir. Bildirmək istəyirəm 
ki, bu müharibə və qazanılan zəfər Qafqaz 
regionu və türk dünyası üçün önəmli bir 
dönüş nöqtəsidir. Türkiyə bu müharibədə 
ilk gündən etibarən Azərbaycanın yanın-
da olmuş, ona siyasi və mənəvi dəstəyini 
əsirgəməmişdir. İşğal altında olan hər kənd, 
hər rayon və hər şəhərin azad edilməsi 
xəbəri Türkiyədə də böyük coşqu və sevinclə 
qarşılanmışdır. Mən bütün Azərbaycan xalqı-
nı qələbə münasibətilə təbrik edir, şəhidlərə 
Allahdan rəhmət diləyirəm”, - deyə, türkiyəli 
səfir bildirib.  

Cahit Bağcı Nizami Gəncəvi məğbərəsi 
və muzeyini, həmçinin “İmamzadə” türbəsini 
ziyarət edib. Səfir daha sonra Azərbaycan 
Xalq Cümhuriyyəti və Nuru Paşanın ev 
muzeylərinə baş çəkmiş, Gəncə Dövlət və 
Azərbaycan Dövlət Aqrar Universitetlərində 
bir sıra görüşlər keçirmişdir.

Hamlet QASIMOV,  
“Xalq qəzeti”nin bölgə müxbiri

Türkiyənin Azərbaycana yeni təyin olunmuş fövqəladə və səlahiyyətli 
səfiri Cahit Bağcı Gəncədə səfərdədir. Rəsmi qonaq səhər saatlarında 
Ulu öndər Heydər Əliyevin abidəsini ziyarət edib, önünə tər çiçəklər dü-

züb. Daha sonra Cahit Bağcı Gəncə Şəhər İcra Hakimiyyətinin başçısı Niyazi 
Bayramovla görüşüb. Niyazi Bayramov səfiri salamlayaraq, onu Gəncədə 
görməkdən böyük şərəf duyduğunu bildirib. 

Bu fikirləri ATU- nun Tədris 
Cərrahiyyə Klinikasının şöbə müdi-
ri, tibb üzrə fəlsəfə doktoru Nurlana 
Əliyeva koronavirusun yeni variantı 
ilə bağlı söhbətimizdə bildirdi. O, öncə 
“Delta”, “Delta+” ştammları və onların 
COVID – 19-un mutasiyaya uğramış 
digər ştammlarından fərqi barədə sualı-
mızı cavablandırdı:

– Koronavirus RNT virusu olduğuna 
görə davamlı şəkildə mutasiyaya məruz 
qalır. Virusun öz ailəsinə aid, lakin fərqli 
xüsusiyyətlər daşıyan yeni ştammlarla qar-
şılaşmaq ehtimalı var. Bu gün “Delta” və 
“Delta+” ştammının əslində koronavirusun 
digər ştammlarından fərqli olub-olmadığı-
nın tibbi baxımdan konkret cavabı məlum 
deyil. Son ilyarımda – koronavirus pande-
miyası başlayandan Rusiya səhiyyəsinin 
xəstəlik qarşısında bir neçə dəfə aciz 
qaldığı müşahidə edildi. “Delta” ştammının 
qeydə alındığı ölkələr Azərbaycanın yaxın 
ətrafında və qonşuluqda yerləşdiyindən 
deyə bilərik ki, ölkəmiz üçün risk təhlükəsi 
var. Bəzən bir-iki nəfərin yoluxmasının 
heç bir qorxusu olmayacağını düşünənlər 
unutmamalıdırlar ki, ilk dəfə Çində özünü 
göstərən bu virus qısa müddətdə bü-
tün qitələrə yayıldı və bəşəriyyəti böyük 
problemlə üz-üzə qoydu. “Delta” ştammı 
barədə daha sürətlə yoluxma, yayılma, 
ağırlaşmalarının çoxluğu və müalicəyə 
tabe olmaması kimi ehtimallar var.

– Yeni, daha təhlükəli variant simp-
tomlarına görə insanlarda təşvişi artırıb. 
Bu ştammdan qurtuluş yoxdurmu?

– Bütün dünyada pandemiya ləğv 
olunmayana qədər qorxmaq yox, ehtiyatlı 
hərəkət etmək məcburiyyətindəyik. Çünki 
dünyada dərhal ləğv etmək yolunu tapma-
dığımız fəlakətlə üz-üzəyik. Bu, qeyri-
müəyyənlik nəticəsində dünya iqtisadiy-
yatına, hər bir insanın həyatına sosial və 
mənəvi cəhətdən böyük bir zərbə vurmuş 
hadisədir. Epidemioloji vəziyyətə nəzər sal-
saq, virusun ölkəmizə gəlməməsi ehtimalı 
demək olar ki, yoxdur. Təbii ki, hamımız 
onun gəlməməsini istəyirik. Lakin arzu 
başqa, reallıq isə tamam başqadır. Yay 
aylarında gediş-gəlişin daha çox olduğu 
bir vaxtda yeni variantın ölkəmizə gəlməsi 
ehtimalı çox yüksəkdir. Yeni mutasiyalar 
və onların yaratdığı təşvişdən insanlar da 
yorulub. Keçən il Britaniya ştammı barədə 
söhbət gedəndə daha çox təlaş keçirirdik. 
Lakin baş verə biləcək yeni dalğalar qarşı-
sında həyəcan keçirməyə dəyməz. Çünki 
bu sahədə nikbin olmaq üçün kifayət qədər 
səbəb var. İlk növbədə, ötən ildən fərqli 
olaraq, artıq virusa qarşı peyvənd var. İkin-

cisi, peyvənd vurduranlarla yanaşı, son bir 
il, ilyarım ərzində xəstəliyə yoluxub sağa-
lanların sayı çoxdur. Üçüncüsü, xəstəliyin 
müalicəsi sahəsində həkimlərin öyrəndiyi 
xeyli məsələlər var. Əvvəllər çarəsiz kimi 
görünən ağırlaşma hallarında bu gün tam 
olmasa da, əvvəlki dövrlə müqayisədə 
müalicədən səmərəli nəticələr alınır. 
Bütün bunlarla yanaşı, pandemiyanın ilk 
dövrlərində qeyri-müəyyənlik nəticəsində 
yaranan həyəcan və təlaşdan fərqli olaraq, 
insanlar arasında bunu normal qəbul 
etmək, onunla yanaşı yaşamaq vərdişi də 
var və əvvəlki qorxu hissi yoxdur. Lakin biz 
yenə də yeni dalğalar qarşısında ölkənin 
iqtisadi zərərlə üzləşməməsi, hər bir 
insanın həyatına və ailəsinə təsir edəcəyi 
mənfi tendensiya ilə rastlaşmaması üçün, 
məhdudiyyətlərin yumşaldıldığı, sosial-
mədəni həyatda yeni ümidlərin yarandığı 
bir vaxtda vəziyyətə uyğun addımlar atmaq 
məcburiyyətindəyik.

– Deyilənə görə, avqust ayından 
sonra karantin rejimi sərtləşdiriləcək. 

– Bununla bağlı konkret fikir 
söyləmək qeyri-mümkündür. Keçən il 
dünyanın bir çox aparıcı ölkələrində, 
eləcə də Azərbaycanda tətbiq edilən 

məhdudiyyətlərin əsas səbəbi qeyri-
müəyyənlik idi. Sosial şəbəkələrdə hər kəs 
istədiyi fikri yazmaqda sərbəstdir. Amma 
fikir söyləməklə yazdığının məsuliyyətini 
daşımaq fərqlidir. Yəni, həmin dövrdə 
bütün dövlətlər ehtimal olunan təhlükənin 
qarşısını almaq üçün sərt tədbirlər 
görməyə məcbur idi. Düşünürəm ki, əvvəlki 
ilə müqayisədə hansısa qeyri-adi vəziyyət 
yaranmadıqca, dünya ölkələrinin səhiyyə 
sistemlərinin qazandığı təcrübə sayəsində 
sərt karantin rejiminə ehtiyac olmayacaq. 
Yəni, keçən il məhdudiyyətlərin tətbiq 
edilməsinə səbəb olan COVID – 19- a 
yoluxma sayı növbəti mərhələlərdə sərt 
karantinin tətbiqinə səbəb ola bilməz. 
Hadisəyə xronoloji olaraq yanaşsaq, 
görərik ki, ötən ilin mart – aprel aylarında 
sutka ərzində 200 – 300 nəfərlik yoluxma 
ölkənin bütün sistemlərinin iflic vəziyyətinə 
səbəb olmuşdu. Lakin üç ay sonra, sutka-
lıq yoluxma sayı 600 – 700- ə qalxanda 
səhiyyə sistemi koronavirusla mübarizəni 
büdrəmədən davam etdirirdi. Odur ki, 
növbəti aylarda yoluxma sayı hətta sut-
kada 5 – 10 minə qalxsa da, Azərbaycan 
səhiyyəsinin virusla mübarizədə kifayət 
qədər təcrübəsi vəziyyətdən çıxmağa 

kömək edəcək. Bütün bunları nəzərə ala-
raq demək olar ki, yalnız istisna hallarda 
sərt qapanmalar tətbiq edilə bilər.

– Sizcə, COVID – 19- la vidalaşmağı-
mıza neçə il lazımdır?

– Koronavirus daim mutasiyaya 
uğradığından tibb elmi onun yeni ştamm-
larına daim hazır olmalıdır. İnsanlar bu 
fikirləri eşitməkdən yorulublar. Lakin bir 
həqiqəti qəbul etmək məcburiyyətindəyik 
ki, RNT tərkibli viruslarının əmələ gəlib 
sonradan tamamilə yox olması real 
deyil. Bu, tibbi epidemioloji tarixin məlum 
həqiqətlərindəndir. Amma o dəqiqdir ki, 
dünya həmişə koronavirusdan bugünkü 
qədər çəkinməyəcək. Necə ki, yüz il əvvəl 
50 milyon insanın həyatını itirməsinə 
səbəb olan viruslar zaman keçdikcə yad-
dan çıxdı, eləcə də, illər keçdikcə, COVID 
– 19 da daha az ziyan verərək, mövsümü 
qriplər kimi bizimlə birgə olacaq. Həmin 
vəziyyətin nə vaxta qədər belə davam 
edəcəyinin isə dünyanın heç bir ölkəsində, 
heç bir səhiyyə ekspertində, eləcə də 
ÜST– də hələ ki, cavabı yoxdur.

– Necə düşünürsünüz, ölkəmizdə 
hazırda istifadə edilən peyvəndlərin 
yeni ştammlara qarşı təsiri olacaqmı?

– Azərbaycanda istifadə edilən 4 növ 
peyvəndin koronavirusun bütün ştamm-
ları qarşısında səmərəli olması ilə bağlı 
məsələ təkcə vətəndaşlar üçün deyil, 
eləcə də, dünya səhiyyə ekspertləri və 
bu sahə üzrə işləyən institutlar, virusoloq 
və infeksionistlər üçün müəyyən qədər 
müəmmalıdır. Lakin qazanılmış təcrübəyə 
əsasən, eyni ailədən olan mutasiyalar 
içərisində çox zaman əvvəlki peyvəndlər 
daha sonra yaranan variantlara qarşı 
müəyyən qədər təsirini saxlayır. Dövlətlər 
yeni yarana biləcək təhlükələrin qarşı-
sını almaq üçün tədbir görmək ehtiyacı 
hiss edir. Yeni mutantlara qarşı hansı 
peyvəndlərin daha effektli ola biləcəyi 
haqda konkret sübuta yetirilmiş məlumat, 

həmçinin fərqli peyvəndlərimiz yoxdur. 
Belə olan halda, bizə tövsiyə olunan 
vaksinləri vurdurmaqla riskləri azalda 
bilərik. Vaksinasiya sayəsində sağlamlığı-
mızı qorumaqla yanaşı, ölkə səhiyyəsinin 
gələcəkdə yarana biləcək təhlükəli dal-
ğalardan qorunmasına da töhfə verərik. 
Çünki peyvənd olunanların olunmayan-
larla müqayisədə dəfələrlə az simptom-
larla xəstəxanaya düşmək ehtimalı var. 
Peyvənd olunanlar xəstəxanada yatarkən 
onların çox az qisminin reanimasiyaya 
ehtiyacı olur. Üstəlik, onların ölüm riski 
digərləri ilə müqayisədə 80 faiz daha aşa-
ğıdır. Beləliklə, dünya səhiyyə işçiləri pan-
demiyadan qurtarmaq üçün peyvənddən 
başqa alternativ yol görmürlər.

– Ölkəmizə son dəfə gətirilən “Pfi-
zer” peyvəndini vurdurmaq istəyənlər 
çoxdur. Bu, həmin peyvəndin ölkəmizdə 
az gətirilməsi ilə, yoxsa, daha keyfiyyətli 
olması ilə əlaqədardır?

– “Pfizer” vaksini  mənfi 76 dərəcəli 
soyuq zəncir içərisində saxlanılmalıdır. 
Həmin peyvənd hazırda ölkə üzrə cəmi 
iki mərkəzdə tətbiq olunsa da, gələcəkdə 
həmin mərkəzlərin sayının artırılması 
nəzərdə tutulur. Məlumdur ki, vətəndaşlar 
ölkədə istifadə edilən dörd peyvənd 
çeşidindən istədiyini seçə bilərlər. Sutka 
ərzində təxminən 70 min doza vaksin 
vurulması vətəndaşların peyvəndlənməyə 
müsbət münasibətinin və dövlətin bu 
işə ayırdığı diqqətin nəticəsidir. Ümid 
etməyə dəyər ki, yoluxanların təbii şəkildə 
immunitet qazanması və peyvəndləmə 
nəticəsində gələcəyə daha qorxusuz və 
inamla addımlamaq olar.

– Hazırda vətəndaşlar növbəti ştam-
ma yoluxmamaq üçün nə etsinlər?

– Birmənalı olaraq tövsiyə edirəm ki, 
qorxmağa, çəkinməyə heç bir ehtiyac yox-
dur. Bu gün koronavirus təhlükəli virus kimi 
qarşıya çıxsa da, nəzərə almaq lazımdır ki, 
dünya səhiyyəsi dəfələrlə ağır xəstəliklərlə 

mübarizədə uğur qazanıb. Çəkinmədən, 
ehtiyat etmədən, lazımsız məlumatları bir 
kənara atıb dövlətin və aidiyyəti qurumla-
rın, inanılmış səhiyyə ekspertlərinin verdiyi 
tövsiyələrə uyğun addımlar atmaqla və 
qorunma tələblərinə əməl etməklə, daha 
sağlam və təhlükəsiz yaşaya bilərik.

Onu da qeyd edim ki, Türkiyə Səhiyyə  
Nazirliyninin Elmi Şurasının üzvü, Qazi 
Universiteti Tibb fakültəsinin dekanı olan 
professor – doktor Mustafa Nəcmi İl-
han bildirib ki, koronavirusa yoluxma və 
virusdan ölüm hallarının sayındakı azalma 
məhz peyvəndləmədəki irəliləyişlə bağlıdır: 
“Peyvəndləmə olmasaydı, indi biz ötənilki 
vəziyyətin eynisini yaşayacaqdıq. Qurban 
bayramından sonra fövqəladə bir hal baş 
verməsə, avqust ayının sonuna doğru 
gündəlik yoluxma və ölüm sayları lap aza-
lacaq. Həmçinin iki dozada peyvənd olu-
nanların sayının artması yoluxma sayını da 
nəzərə çarpan dərəcədə endirəcək. Amma 
koronavirus davam etdikcə, tədbirli olma-
ğımız gərəkdir, ehtiyatı əldən verməməli 
və tibb maskaları çətir kimi cibimizdə hazır 
tutmalıyıq”.

Professor bildirib ki, hazırda “Delta” 
variantına yoluxanlar arasında ölüm halları 
azdır. Viruslar əsasən 2 növ mutasiyaya 
uğrayırlar: yoluxuculuğun artması və ya 
azalması, həmçinin öldürücülüyün artma-
sı və ya azalması. Hazırda öldürücülüyü 
artmış bir virus müzakirə mövzusu deyil. 
Müsbət cəhət budur ki, yeni variantın yolu-
xuculuq xüsusiyyəti dəyişməyib. Yoluxma 
yolu dəyişmədiyi kimi, ondan qorunma 
yolları da dəyişməyib. Yeni varianta yolux-
mamaq üçün  peyvənd olunmalı, kütləvi 
yerlərdə olmaqdan çəkinməli, tibbi maska-
lardan istifadə etməliyik. 

Müsahibəni qələmə aldı:  
Zərifə BƏŞİRQIZI,  

“Xalq qəzeti”

“Delta” ştammına yoluxanlar 
arasında ölüm halları azdır

“Son həftələr koronavirusun mutasiyaya uğramış növü olan “Delta” və 
“Delta+” ştammları sürətlə yayılmaqdadır. Bu variant artıq Rusiya, İran, 
Gürcüstan və Türkiyənin üç vilayətində qeydə alınıb. Hindistanda, son-
ra Rusiyada, xüsusilə son günlər Moskvada yaranan vəziyyət, sutkalıq 
yoluxma halları və həyatını itirənlərin sayı dünya səhiyyəsində çox ciddi 
narahatlıq yaratmağa başlayıb. Ümumdünya Səhiyyə Təşkilatının (ÜST) 
baş direktoru Tedros Adhanom Qebreyesus Cenevrədə keçirilən brifinqdə 
bildirib ki, azalmaların davamlı olduğu 10 həftədən sonra koronavirusa 
yoluxma və ölüm sayı artıb. O deyib ki, keçən həftə dünyada COVID – 19 
xəstələrinin sayında artım olduğu dördüncü həftə idi. Bu artım ÜST-ün 
altı bölgəsində də qeydə alınıb. ÜST rəhbəri əlavə edib ki, pandemiya ilə 
əlaqəli epidemioloji vəziyyət ağırlaşır”. 

Hicran
Машинописный текст
Xalq qəzeti.- 2021.- 14 iyul.




